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 رئیس کمیته حمل و نقل شورای شهر تهران 

حادثه پلاسکو آن قدر عظیم است که جا دارد شهردار تهران استعفا دهد
باوجوداینکه شش روز از حادثه پلاسکو گذشته 
است اما جلسه روز گذشته شورای شهر تهران هم 
تحت تأثیر این حادثه بود و موضوع پلاسکو محور 
اصلی این جلسه بود. بعضی از اعضای شورای شهر از 
ابتدای جلسه می خواستند درباره این حادثه صحبت کرده 
و تذکراتی بدهند که چمران، رئیس شورا این اجازه را 
نداد و موجب نارضایتی اعضا شد. اعضای شورای شهر 
تهران در اولین جلسه علنی خود پس از حادثه پلاسکو، 

یاد شهدای آتش نشان را گرامی داشتند.
احمد مسجد جامعی، رئیس پیشین شورای شهر تهران 
از لزوم تشکیل کمیته حقیقت یاب پلاسکو خبر داد. او 
در حاشیه جلسه علنی شورای شهر با اشاره به رفتار 
مهربانانه مردم برای پاسداشت جایگاه آتش نشانان شهید 
گفت: »این رفتار دلسوزانه مردم رافع مسئولیت ما نیست 
و نباید در سایه این محبت، تقصیرها را فراموش کنیم.«

مسجد جامعی بابیان اینکه پیشنهاد داده ام که کمیته 
حقیقت یاب برای بررسی ابعاد مختلف این حادثه تشکیل 
شود، ادامه داد: »باید به جای بیان حرف های احساسی، به 
بررسی تقصیر و قصورها بپردازیم.«عضو شورای شهر 
تهران بابیان اینکه همیشه بعد از بروز حادثه موجی 
از احساسات ایجاد می شود اما پس از مدتی فروکش 
می کند، گفت: »باید با بررسی ناکارآمدی ها از تکرار آن 
جلوگیری کنیم.«عضو کمیسیون فرهنگی شورای شهر 
تهران مواردی را در خصوص ساختمان پلاسکو اعلام 
کرد و گفت: »هیچ تولیدی در ساختمان پلاسکو نبوده 
و به همین دلیل ابزار تولیدی چندانی در زیر آوار باقی 
نمانده است. همچنین مخزن گازوئیل ادعاشده در طبقات 
بالا به هیچ وجه صحت ندارد ولی منبع آب آتش نشانی 
و منبع آب شرب در بام ساختمان وجود داشته است.«

او ادامه داد: »شغل پلاستیک فروشی در کل مجموعه 
نبوده است هرچند که اسم ساختمان پلاسکو است. داخل 
راهروها و راه پله ها هم به هیچ وجه انبار کالا نبوده است.«
یک بار شورای  فقط  اینکه  بابیان  جامعی  مسجد 
ساختمان بعد از بازدید آتش نشانی اخطاریه در مورد 
ضرورت ایجاد پله فرار داده اند، ادامه داد: »این اخطاریه 
توسط شورای ساختمان به نماینده مالک در طبقه چهاردهم 

ساختمان که دفتر مالک )بنیاد مستضعفان است( تحویل 
داده شده است.« به گفته او آتش نشانی هم یک بار در چند 
ماه گذشته بازدید از ساختمان داشته و پس ازآن گفته اند 
وضعیت شیر و شلنگ داخل ساختمان که از قبل تعبیه شده 
بود قابل قبول است ولی نقص اصلی را نداشتن راه پله 
اعلام کرده است.این عضو شورای شهر در پایان بابیان 
اینکه آتش نشان ها انصافا نهایت فداکاری و همکاری و 
شجاعت را در این کار به خرج داده اند، گفت: »ایجاد 
ساختمان در محل فعلی مورد تقاضای شورای نمایندگان 
و کسبه بود.«در این جلسه همچنین غلامرضا انصاری، 
عضو کمیسیون بودجه شورای اسلامی شهر تهران، گفت: 
»متاسفانه در حادثه پلاسکو، امپراطوری رسانه ای شهردار 
در پی یافتن شریک جرم برای خود، فرار از مسئولیت و 
فرافکنی است.«انصاری ادامه داد: »این رویه رسانه های 
وابسته به شهرداری تهران در حالی است که دل همه 
مردم از این حادثه خون شده است ولی باید تأکید کنم 
که در فرصت مناسب به مسئولیت های شهرداری در 
این حادثه خواهیم پرداخت.«انصاری تأکید کرد که در 
شرایط کنونی باید نگاه همه مسئولان به موضوع شهادت 

آتش نشانان و مشکلات کسبه پلاسکو معطوف باشد.
محسن سرخو، رئیس کمیته حمل ونقل شورای شهر 
تهران هم خواستار استعفای قالیباف در پی حادثه پلاسکو 
شد. او در تذکر پیش از دستور خود بابیان اینکه روز 
یکشنبه در جلسه غیرعلنی فیلمی در شورای شهر منتشر 
و این فیلم در رسانه های مختلف هم منعکس شد، گفت: 
»فیلم طوری منتشرشده که انگار شهردار به شورای شهر 
در مورد ایمنی پلاسکو هشدار داده و شورای شهر هم 
اقدامی نکرده است.«سرخو بابیان اینکه شورای شهر در 
راستای ایمن سازی ساختمان ها، هر کاری که می توانسته 
انجام داده است، ادامه داد: »در جلسه فوق العاده روز یکشنبه 
هم گفتم که این حادثه پلاسکو آن قدر عظیم است که جا 
دارد شهردار تهران استعفا دهد.«رئیس کمیته حمل ونقل 
شورای شهر تهران بابیان اینکه شهرداری اخطاریه های 
ایمنی خود را به مستأجران و نه به بنیاد مستضعفان داده 
است، گفت: »اخطاریه ها نباید برای مستأجران و مالکان 
سرقفلی ارسال شود، بلکه باید برای مالک اصلی ساختمان 

پلاسکو که همان بنیاد مستضعفان است ارسال می شد.«
او بابیان اینکه شهرداری را باید مکلف به ایجاد 
یگان امداد هوایی کنیم، ادامه داد: »ایجاد یگان هوایی 
باید به فوریت و بدون اهمال پیش رود و همچنین باید 
صداوسیما به جای پخش برنامه های بی محتوا، به مردم 
آموزش دهد تا در موقع بحران چه اقداماتی انجام دهند.«
همچنین رحمت الله حافظی، رئیس کمیسیون سلامت 
شورای شهر تهران از قوه قضاییه خواست که مسببان 
حادثه پلاسکو را به دور از محافظه کاری سیاسی محاکمه 
کند.حافظی ضمن دعوت از مردم برای حضور در مراسم 
تشییع جنازه آتش نشانان در روز پنجشنبه گفت: »از قوه 
قضاییه می خواهیم به دور از محافظه کاری سیاسی، مسببان 
حادثه را شناسایی و محاکمه کنند.«او با انتقاد از بیرون 
راندن خبرنگاران و عکاسان از محدوده کارگاه پلاسکو 
و اجازه حضور تنها به خبرنگاران صداوسیما خواستار 
لغو انحصار خبری شد و گفت: »شاید انتشار عکس در 
فضای مجازی موجب ناراحتی خانواده ها شود اما جای 
سؤال است که چرا خبرنگاران بیرون رانده می شوند و 
باید حضورداشته باشند.«رئیس کمیسیون سلامت شورای 
شهر تهران از صداوسیما گلایه کرد و ادامه داد: »رسانه 
ملی باید به دور از جناح بندی سیاسی از میهمانان دعوت 
بکند و نباید تنها از کسانی دعوت کند که در چند سال 
گذشته جایگاه خود را نشان دادند و مردم آن ها را در 
ارزیابی بیاناتشان شناخته اند.«حافظی بابیان اینکه از مدیران 
شهرداری که این موضوع به آن ها مربوط می شود، انتظار 
بیان حقیقت را نداریم، گفت: »متأسفانه از 120 میلیارد 
تومانی که برای خرید تجهیزات بودجه برای آتش نشانی 
در نظر گرفته، تنها 54 میلیارد تومان محقق شده پس 
نیایید به مردم دروغ بگویید که ما بودجه تجهیزات را 
کاملا تخصیص داده ایم و بهتر است پرینت بودجه را 
منتشر کنید نه اینکه به مردم دروغ بگویید.«عباس جدیدی، 
عضو دیگر شورای شهر تهران هم در این جلسه بابیان 
اینکه ضروری است بودجه به سمت بخش سرمایه 
برده شود، گفت: »مهم ترین اولویت های شهر تهران 
حمل ونقل ریلی، ایمن سازی و هوشمند سازی تهران 
است. با توجه به ناایمن بودن شهر تهران که در میدان 

مین زندگی می کنیم، هوشمند سازی تهران از اهمیت 
زیادی برخوردار است.«جدیدی با اشاره به این موضوع 
که اخیرا برخی از هنرمندان خواسته بودند که مردم دیگر 
به هنرمندان برای عضویت در شورای شهر رأی ندهند، 
گفت: »حتی آرتیست های سینمایی هم درباره مسائل 
شهری عرض اندام می کنند. این افراد بدون حتی یک 
سناریو نمی توانند شاخ بز را جدا کنند.«عضو کمیسیون 
نظارت شورای شهر تهران با اشاره به نزدیک شدن به 
انتخابات ادامه داد: »باید اعضا گزارش عملکرد خود 
را ارائه دهند تا مشخص شود در این چهار سال چه 
کسی برای خودکار کرده و چه کسی برای مردم. مردم 
از ما پاسخ می خواهند.«همچنین سخنگوی فراکسیون 
اصلاح طلبان شورای شهر تهران از بررسی زوایای پنهان 
حادثه پلاسکو که در جلسه با هیئت امنا مطرح شد، خبر داد.
محمدمهدی تندگویان با اشاره به جلسه صبح روز گذشته 
فراکسیون اصلاح طلبان شورای شهر تهران، با هیئت امنا 
ساختمان پلاسکو گفت: »صبح روز گذشته فراکسیون 

اصلاح طلبان شورا با هیئت امنای ساختمان پلاسکو جلسه 
داشتند و سخنان این هیئت مدیره را شنیدند.«او بابیان 
اینکه هیئت مدیره ادعا کرده که در ساختمان پلاسکو حتی 
یک کارگاه تولیدی نبوده و همه واحدها فروشگاه بوده 
است، ادامه داد: »همچنین هیئت امنا مذکور که 25 ماه 
است در پلاسکو فعال هستند، اعلام کردند که به هیچ وجه 
کارگر شب خواب نداشته و تنها یک سرایدار و دو 
نظافتچی در آنجا مستقر بودند.« سخنگوی فراکسیون 
اصلاح طلبان شورای شهر تهران بابیان اینکه هیئت امنا 
مدعی شدند که هیچ منبع گازوئیلی در طبقات نبوده 
و گازوئیل فقط در موتورخانه و زیرزمین بوده است و 
هنوز موجود است، گفت: »این افراد مدعی شدند که 
فقط در برخی از مغازه ها کپسول گاز و پیک نیک برای 
پخت وپز موجود بوده است.« تندگویان بابیان اینکه آتش 
از طبقه دهم آغازشده و از طبقات بالا سرایت کرده 
است، ادامه داد: »بااین حال شلنگ های آتش نشانی تنها 
به طبقه دهم رسیده است و جالب است که هیچ کدام از 

راه پله ها و راهروها محل انبار کالا نبوده و تماما خالی بوده 
است.«سخنگوی فراکسیون اصلاح طلبان شورای شهر 
تهران بابیان اینکه این هیئت مدیره در عرض بیست وپنج 
ماه گذشته فقط یک تذکر کتبی از آتش نشانی دریافت 
کرده اند، گفت: »در عرض 6 ماه گذشته حتی یک مرتبه 
مانور آتش نشانی برگزارشده و سازمان آتش نشانی تنها 
تذکری که به هیئت مدیره پلاسکو داده است، نبود راه پله 
فرار بوده و نه بیشتر که این مسئله جای تأمل دارد و 
در شش ماه گذشته تنها یک تذکر به این افراد داده شده 
است.«او همچنین گفت: »پایگاهی راه انداختیم و از 
فرزندان شهید سراسر کشور درخواست کرده ایم که 
طی نامه ای، شهدای آتش نشانان از شهید خدمت به 
شهید ایثارگر تبدیل شوند و تا این لحظه 20 هزار نفر 
از فرزندان شهید ایثارگر کشور این درخواست را امضا 
کرده اند تا شهدای آتش نشان هم از همه تسهیلات بنیاد 
شهید بهره مند شوند. همچنین مکاتبه ای هم با رئیس 

مجلس شورای اسلامی دراین باره انجام داده اند.«

شهیندخت مولاوردی، معاون رئیس جمهور در امور 
زنان و خانواده گفت: »ما به دنبال ایجاد تبعیض به نفع 
زنان در بازار کار نیستیم، بلکه به دنبال فرصت های برابر 

و ایجاد تعادل جنسیتی در بازار کار هستیم.«
مولاوردی فرهنگ سازی برای کارآفرینی را از نکات 
کلیدی کمک به توسعه اشتغال و کارآفرینی برای زنان 
دانست و ادامه داد: »امروز صاحب نظران توسعه به این 
نتیجه رسیده اند که توسعه از تغییر باورها و اذهان آغاز 
می شود و تا در باورها توسعه اتفاق نیفتد، در عمل 

تغییری رخ نخواهد داد.«
به گفته او باید به دنبال توسعه فرهنگی باشیم و 

توسعه فرهنگی، نیاز به فرهنگ توسعه دارد. محور و 
مدار توسعه فرهنگی انسان خلاق و آگاه، فارغ از زن 

یا مرد و متکی بر دانایی محوری است.
او در بخش دیگری از سخنانش گفت: »نهادهای 
آموزشی و فرهنگ ساز در کشور باید نگاه جامعه 
به شغل و کار را اصلاح کنند تا اشتغال مترادف با 
پشت میزنشینی نباشد. محتوای آموزشی و کتب درسی 
سیستم آموزش مقدماتی و عالی کشور و برنامه سازی ها 
و اطلاع رسانی رسانه هایی مثل صداوسیما و رسانه های 
نوین باید نگاه موجود در جامعه به اشتغال و کارآفرینی 

را اصلاح کنند.«

معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده ادامه 
داد: »این معاونت در سه سال و نیم گذشته سند سیاستی 
اشتغال زنان را برای توسعه کارآفرینی و اشتغال پایدار 
زنان و دختران تهیه و تدوین کرده است که در نوبت 
بررسی در شورای عالی اشتغال است. در این سند 
تلاش شده اقتضائات اشتغال زنان با مسئولیت های 

خانوادگی آن ها تلفیق و تطبیق داده شود.«
مولاوردی اضافه کرد که معاونت امور زنان و خانواده 
به دنبال ایجاد تبعیض به نفع زنان در بازار کار نیست، 
بلکه به دنبال فرصت های برابر و ایجاد تعادل جنسیتی 

در بازار کار هستیم.

توسعه  و  تقاضا  کاهش  معاون  افشار،  پرویز 
مواد  قاچاق  با  مبارزه  ستاد  مردمی  مشارکت های 
محیط های  در  اعتیاد  شیوع  »میزان  گفت:  مخدر 
صنعتی بیشتر از هر محیط دیگری افزایش یافته و 
ارزیابی های اخیر ما حاکی از آن است که بین 16 
تا 21 درصد کارگران مناطق و محیط های صنعتی 
با صعوبت و سختی کار بالا، مشکل اعتیاددارند.«

افشار ادامه داد: »موضوع آسیب های اجتماعی 
و اعتیاد با پیچیدگی های خاص خود در سنوات 
اخیر دچار پیچیدگی های دیگری شده؛ به طوری که 
ابعاد آن از اقدامات امنیتی و انتظامی فراتر رفته و 

تبدیل به بحرانی جهانی شده است.«

به گفته او گزارش اخیر سازمان ملل حاکی از 
آن است که در جهان هرساله فرایند مصرف مواد 
مخدر رو به تزلزل می رود همچنین الگوی مصرف 
در  اگر  به طوری که  است؛  تغییریافته  مخدر  مواد 
دهه گذشته چند قلم ماده مخدر مصرف می شد، 
ماده  رقم   450 از  بیش  گزارش  این  طبق  اکنون 
مخدر مصرف می شود همچنین طبق این گزارش 
میزان و شیوع مصرف هم در دنیا افزایش یافته و 
تعداد افراد معتاد در طول 15 سال گذشته تاکنون 

دوبرابری شده است.
مشارکت های  توسعه  و  تقاضا  کاهش  معاون 
کشور  مخدر  مواد  قاچاق  با  مبارزه  ستاد  مردمی 

گفت: »کشور ایران یکی از کشورهایی است که در 
معرض آسیب جدی سوءمصرف مخدر قرار دارد و 
مصرف مواد مخدر در کشور یک امر نهادینه شده، 

ریشه دار و سنتی است.«
افشار ادامه داد: »هم جواری کشور ایران با یکی 
از بزرگ ترین تولیدکنندگان مواد مخدر دنیا یعنی 
کشور افغانستان و عوامل مختلف دیگر وضعیت 
کشور را در بحث مواد مخدر بسیار ویژه، حساس 
هم  اکنون  به طوری که  است؛  کرده  نگران کننده  و 
تزلزل  به  رو  کشور  در  مخدر  مواد  مصرف  آمار 
را  مخدر  مواد  الگوی مصرف  هم  تغییر  و  است 

مشاهده می کنیم.«

ایجاد عدالت جنسیتی در بازار کار برای زنان

 ۱۶ تا ۲۱ درصد کارگران مشاغل سخت اعتیاد دارند

درنگ

آسیب

کشته شدن ۱۲ هزار نفر در حوادث  رانندگی 
۹ ماه امسال

روابط عمومی سازمان پزشکی قانونی کشور اعلام کرد که در نه ماهه سال 
جاري 12 هزار و 751 نفر در حوادث رانندگي جان خود را از دست دادند، این 
رقم در مقایسه با مدت مشابه سال قبل که آمار تلفات 13 هزار و 97 نفر بود، 2/6 
درصد کاهش یافته است. از کل تلفات حوادث رانندگي این مدت نه هزار و 959 
نفر مرد و دو هزار و 792 نفر زن بودند. همچنین در این مدت سه هزار و 495 
نفر در مسیرهاي درون شهری، هشت هزار و 295 نفر در محورهاي برون شهری، 
927 نفر در مسیرهاي روستایي و 34 نفر در مسیرهایي نامعلوم جان باخته اند. در 

نه ماهه امسال استان های فارس با یک هزار و 162، خراسان رضوي با 925 و 
تهران با 903 نفر بیشترین و استان های ایلام با 110، کهگیلویه و بویراحمد با 135 
و اردبیل با 164 نفر کمترین آمار تلفات را داشته اند. در این مدت 263 هزار و 
904 مصدوم حوادث رانندگي به مراکز پزشکي قانوني مراجعه کردند که نسبت 
به مدت مشابه سال قبل 8/2 درصد افزایش یافته است. از کل مصدومان حوادث 

رانندگي این مدت 189 هزار و 342 نفر مرد و 74 هزار و 562 نفر زن بودند.
در آذرماه امسال یک هزار و 140 نفر در حوادث رانندگي جان خود را از 
دست دادند که این رقم نسبت به مدت مشابه سال قبل 7/9 درصد کمتر شده 
است. از کل تلفات حوادث رانندگي آذر امسال 896 نفر مرد و 244 نفر زن بودند.
آمار مصدومان حوادث رانندگي در این ماه هم 26 هزار و 370 نفر بود که 

نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد 9.8 درصدي داشته است.

خبر


